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Dwa tematy zwi¹zane z geologi¹ do-
minowa³y w mediach prze³omu stycznia
i lutego 2017 r. Pierwszy to wielow¹t-
kowy pakiet, od dawna obecny w prasie,
który mo¿na nazwaæ energetyczno-klima-
tycznym. Drugi, znacznie bardziej zawê-
¿ony, dotyczy³ smogu – upiornej przy-
pad³oœci polskich miast, która ujawnia
siê ze szczególnym natê¿eniem podczas

d³ugotrwa³ej mroŸnej i bezwietrznej pogody. Problem za
spraw¹ dziennikarzy i stowarzyszenia Polski Alarm Smo-
gowy nabra³ takiej wagi, ¿e kilka ministerstw musia³o
wykazaæ siê nadzwyczajn¹ aktywnoœci¹ legislacyjn¹. Oce-
na owych dzia³añ by³a ró¿na. Micha³ Zasuñ, publicysta
specjalizuj¹cy siê w tematyce energetycznej, poœwiêci³
dokonaniom urzêdników kilka artyku³ów. Jeden z nich
zatytu³owany „Resort energii walczy ze smogiem, ale bez
przesady” ukaza³ siê 3 lutego na portalu Biznes Alert.

– Ministerstwo opublikowa³o projekt nowych wyma-
gañ jakoœciowych dla wêgla, które maj¹ pomóc walczyæ ze
smogiem. To te same normy, które ju¿ raz próbowano
wprowadziæ w 2015 r. Ministerstwo Œrodowiska uzna³o
wówczas, ¿e niczego nie zmieni¹ – napisa³ autor we wstê-
pie do tekstu.

Dodajmy, ¿e chodzi³o wówczas o wyeliminowanie im-
portu wêgla z Rosji. Jak siê jednak okaza³o parametry jakoœ-
ciowe okreœlone na podstawie norm europejskich mog³yby
zamkn¹æ rynek dla wiêkszoœci polskiej produkcji. Rosyjski
wêgiel by pozosta³, bo wymagania spe³nia³. Na skutek
protestu spó³ek górniczych rozporz¹dzenie „poprawio-
no”, a w koñcu schowano na dnie szuflady.

W obecnym dokumencie zdaniem Ministerstwa Ener-
gii „wartoœci graniczne parametrów s¹ wynikiem kompro-
misu pomiêdzy najlepszym wêglem, jaki powinien byæ
dostarczany do odbiorcy koñcowego, a mo¿liwoœciami
zaspokojenia popytu przez producentów wêgla w Polsce”.
Czy to poprawi jakoœæ powietrza? Z natury kompromisu
wynika, ¿e tylko czêœciowo, niestety.

Dramatyczny temat pojawi³ siê we wszystkich mediach
19 stycznia. Potê¿na lawina zesz³a ze zboczy Gran Sasso w
Apeninach, niszcz¹c górski hotel Rigopiano. Budynek
pe³en turystów zosta³ przesuniêty o 10 m i przysypany set-
kami ton œniegu. Wielodniowe wysi³ki ekip ratunkowych
da³y nik³e rezultaty. Uratowano 9 osób, zginê³o 29. Lawiny
nie le¿¹ w centrum zainteresowañ geologów, ale z t¹ by³o
inaczej – zesz³a prawdopodobnie na skutek serii wstrz¹sów
sejsmicznych, które wpisuj¹ siê w d³ugi cykl zwiêkszonej
aktywnoœci w tym rejonie W³och. Trzêsienia ziemi jak
zwykle nie by³y silne – wszystkie znacznie poni¿ej magni-
tudy 6, ale wystarczy³y do uruchomienia masywnego zsu-

wu œniegu. Miejscowe s³u¿by ratunkowe z niepokojem
myœl¹ o wioœnie. Jeœli aktywnoœæ sejsmiczna regionu siê
nie obni¿y, to powa¿nym zagro¿eniem mog¹ byæ osuwiska
ziemne uruchamiane wstrz¹sami tektonicznymi.

Wœród licznych geologicznych doniesieñ z krajowego
podwórka na uwagê zas³uguj¹ prasowe opisy starañ w³adz
Tarnobrzegu o wykorzystanie potencjalnego bogactwa za-
legaj¹cego 150 m pod ziemi¹. Nie chodzi tym razem o siar-
kê, lecz o wody siarczkowe, które wg ekspertyzy Pañstwo-
wego Instytutu Geologicznego – Pañstwowego Instytutu
Badawczego s¹ jakoœciowo porównywalne ze s³ynnymi
zdrojami Buska i Solca. Tarnobrzescy radni powo³ali spe-
cjaln¹ komisjê, ma ona zdecydowaæ czy inwestycja bêdzie
op³acalna. Koszt odwiertu oszacowano na 400 tys. PLN.
O sprawie szeroko donosi³a miejscowa prasa – Echo Dnia
i Super Nowoœci. Z geologicznego sentymentu dla dawnej
stolicy polskiej siarki inicjatywie warto ¿yczyæ powodze-
nia – Tarnobrzeg Zdrój brzmia³oby piêknie!

POLSKI ATOM NA ROZDRO¯U

Od po³owy ubieg³ego roku politycy obozu rz¹dz¹cego
pytani o program rozwoju energetyki j¹drowej udzielali
dosyæ enigmatycznych wypowiedzi. W powszechnym mnie-
maniu przyczyn¹ by³a niepewnoœæ co do mo¿liwoœci reali-
zacji kilku kierunków rozwoju energetyki jednoczeœnie.
Skoro priorytem rz¹dowym sta³ siê wêgiel, to si³¹ rzeczy
atom musi ust¹piæ mu miejsca – przypuszczali publicyœci
i eksperci.

Potwierdzeniem tych spekulacji sta³a siê wypowiedŸ
ministra energii Krzysztofa Tchórzewskiego udzielona
radiu RMF FM 25 stycznia. Po raz pierwszy jeden z klu-
czowych decydentów w dziedzinie energetyki otwarcie
przyzna³: – Projekt budowy pierwszej polskiej elektrowni
j¹drowej zosta³ zawieszony.

WypowiedŸ ministra natychmiast obros³a komentarza-
mi dziennikarzy. Przypomniano, ¿e formalnie wci¹¿ obo-
wi¹zuje Program Polskiej Energetyki J¹drowej, przyjêty
przez Radê Ministrów 28 stycznia 2014 r. W 2015 r. rz¹d
Ewy Kopacz deklarowa³, ¿e dwa bloki elektrowni o mocy
3000 MW powstan¹ do 2025 r., a kolejne dwa do 2030 r.,
daj¹c ³¹czn¹ moc 6000 MW i ok. 19-procentowy udzia³
energetyki j¹drowej w strukturze wytwarzania energii w
Polsce. W lipcu 2015 r. Polska Grupa Energetyczna poda³a
nowy termin uruchomienia elektrowni j¹drowej – przesu-
nê³a go na rok 2029.

Dziennikarze i eksperci wskazywali, ¿e projekt po-
ch³on¹³ ju¿ 200 mln PLN, a jego realizacja przyniesie sze-
reg korzyœci: dywersyfikacjê Ÿróde³ energii, zmniejszenie
emisyjnoœci energetyki i wprowadzenie zaawansowanych
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technologii do gospodarki. Stanowisko raczej niechêtne
wobec deklaracji min. Tchórzewskiego zajê³o Ministers-
two Rozwoju. Nic dziwnego – w sztandarowym projekcie
tego resortu, zwanym planem Morawieckiego, energetyka
j¹drowa jest traktowana jako ko³o zamachowe moderniza-
cji gospodarki. Obok koniecznoœci budowy klasycznych
elektrowni j¹drowych wymienia siê tam potrzebê badañ
nad reaktorami wysokotemperaturowymi, a nawet udzia³
w europejskim projekcie syntezy termoj¹drowej.

Wydaje siê, ¿e wobec tylu krytycznych wypowiedzi
resort energii postanowi³ stonowaæ pierwotn¹ deklaracjê.
Wiceminister Grzegorz Tobiszowski w wywiadzie dla
wnp.pl udzielonym 30 stycznia powiedzia³: – Czêsto siê
mówi, ¿e energetyka j¹drowa musi byæ w kolizji z obec-
nym systemem energetycznym, opartym o wêgiel kamien-
ny i wêgiel brunatny. Tak wcale byæ nie musi, energetyka
j¹drowa i wêglowa mog¹ siê doskonale uzupe³niaæ. Wice-
minister przyzna³ równie¿, ¿e zalet¹ elektrowni j¹drowych
jest to, ¿e s¹ one bezemisyjne, a wiêc doskonale wpisuj¹ siê
w politykê energetyczn¹ Unii Europejskiej. Zapowiedzia³,
¿e wkrótce Ministerstwo Energii przedstawi docelowy miks
energetyczny w Polsce, w którym zostanie uwzglêdniona
tak¿e energetyka j¹drowa.

Zapewnienia ministra Tobiszowskiego potwierdzi³
14 lutego wicepremier Mateusz Morawiecki, który w
Wiadomoœciach TVP powiedzia³, ¿e za wczeœnie jest na
decyzjê o rezygnacji lub podtrzymaniu programu budowy
pierwszej si³owni atomowej. Sprawa wymaga rozwa¿enia,
na co rz¹d daje sobie czas do koñca 2017 r. Doda³, ¿e
pocz¹tkowo móg³by powstaæ blok powy¿ej 1000 MW, a w
budowie si³owni powinny te¿ uczestniczyæ polskie przed-
siêbiorstwa.

Mimo zgodnej narracji przedstawicieli obu resortów
trudno nie oprzeæ siê wra¿eniu, ¿e decyzja o wyhamowaniu
programu atomowego ju¿ zapad³a. Wydaje siê, ¿e powo-
dem jest nie tyle ideologia, co klasyczny dylemat przy-
krótkiej ko³dry – wszystkich ambitnych planów nie da siê
zrealizowaæ jednoczeœnie.

GEOLOGIA SIÊGA W KOSMOS

Wobec wyczerpywania siê problemów geologicznych
na Ziemi (a przynajmniej tych mo¿liwych do rozwi¹zania)
wielu ambitnych naukowców skierowa³o swe zaintereso-
wania ku przestrzeni kosmicznej. Udzia³ geologów w ana-
lizie budowy Ksiê¿yca, a póŸniej Marsa i dalszych planet
jest powszechnie znany. Polska nauka coraz œmielej
przy³¹cza siê do tych badañ.

Profesor Józef KaŸmierczak z Instytutu Paleobiologii
PAN zauwa¿y³, ¿e niektóre obiekty widoczne na fotogra-
fiach przes³anych przez ³aziki marjañskie s¹ uderzaj¹co
podobne do skamienia³oœci ziemskich mikroglonów.

– Zajmujê siê najstarszymi œladami ¿ycia na Ziemi.
W zwi¹zku z tym z zainteresowaniem œledzi³em poczyna-
nia NASA dotycz¹ce interpretacji tego, co znaleziono na
Marsie – powiedzia³ dziennikarzom serwisu PAP Nauka
prof. KaŸmierczak na pocz¹tku stycznia.

Zdaniem uczonego sferyczne struktury, nazwane przez
amerykañskich badaczy newberries, wykazuj¹ uderzaj¹ce
morfologiczne podobieñstwo do mineralnych pozosta³oœci

po koloniach jednokomórkowych zielenic, którymi zajmo-
wa³ siê w swojej pracy badawczej.

Zdaniem J. KaŸmierczaka wewnêtrzn¹ strukturê new-
berries nale¿y dok³adniej zbadaæ, najlepiej pod mikrosko-
pem w warunkach laboratoryjnych – byæ mo¿e zachowa³y
siê tam czytelne œlady organizmów ¿ywych.

Dodajmy, ¿e spostrze¿eñ polskiego naukowca nie nale-
¿y lekcewa¿yæ, poniewa¿ miêdzynarodowy zespó³ badaw-
czy pod jego kierownictwem udokumentowa³ najstarsze
œlady ¿ycia na Ziemi – mikroskopijne glony w osadach
jeziornych po³udniowoafrykañskiej formacji Karru dato-
wane na 2,8–2,7 mld lat.

Byæ mo¿e w misji dostarczenia na Ziemiê próbek
zagadkowych jagód marsjañskich pomog¹ urz¹dzenia
wyprodukowane w Polsce. Sener Polska, oddzia³ miêdzy-
narodowego koncernu in¿ynieryjno-konstrukcyjnego Sener,
z siedzib¹ g³ówn¹ w hiszpañskim Getxo, ma jeszcze w tym
roku przygotowaæ kluczowy element dla europejskiego
programu ExoMars. Jak wyjaœnia³a 23 stycznia dziennika-
rzom serwisu Newseria Aleksandra Buka³a, dyrektor ge-
neralna Sener Polska, jest to tzw. pêpowina – z³¹cze elekt-
ryczne i optyczne s³u¿¹ce do zasilania i sterowania ³azikiem
z pok³adu l¹downika (na razie bezza³ogowego), zadoko-
wanego na powierzchni Marsa. Misja Europejskiej Agen-
cji Kosmicznej wspó³pracuj¹cej z rosyjsk¹ organizacj¹
Roskosmos rozpocznie siê w 2020 r. Jej g³ównym celem
ma byæ poszukiwanie œladów ¿ycia na Czerwonej Planecie.
Wczeœniej Sener Polska dostarczy urz¹dzenia dla europej-
skiego programu Euclid. Laboratorium badawcze o wadze
trzech ton ma zostaæ umieszczone na orbicie wokó³ksiê¿y-
cowej. Celem tej misji jest próba wyjaœnienia natury tzw.
czarnej energii wszechœwiata, wg modelu fizycznego
buduj¹cej wiêkszoœæ uniwersum.

Urz¹dzenia dla ró¿nych programów kosmicznych
powstaj¹ w polskim oddziale koncernu od piêciu lat. Nie-
które z nich by³y ca³kiem pokaŸne – wielkoœci samochodu
osobowego. W tym roku firma wzbogaci siê o kilka no-
wych obiektów, m.in. clean room – sterylne laboratorium
z kontrolowan¹ atmosfer¹, w którym odbywa siê koñcowy
monta¿ aparatury kosmicznej.

Nie wszyscy wiedz¹, ¿e w Polsce s¹ budowane na skalê
przemys³ow¹ urz¹dzenia dla programów kosmicznych.
Jeszcze mniej wiadomo o dzia³alnoœci zespo³ów studenc-
kich – w zasadzie amatorskiej, ale maj¹cej szanse na reali-
zacjê w warunkach kosmicznych. Serwis Onet.pl donosi³
13 lutego o sukcesie grupy studentów Politechniki Wroc-
³awskiej, która skonstruowa³a urz¹dzenie do wiercenia w
skorupie asteroid. Siedmioosobowy zespó³ zainteresowa³
swym projektem Europejsk¹ Agencjê Kosmiczn¹ i wywal-
czy³ miejsce dla urz¹dzenia na pok³adzie rakiety, która
zostanie wystrzelona w ramach programu Rexus admini-
strowanego przez ESA we wspó³pracy z Niemieck¹ Agen-
cj¹ Kosmiczn¹ i Szwedzk¹ Krajow¹ Rad¹ ds. Przestrzeni
Kosmicznej. Eksperyment nazwany DREAM (Drilling
Experiment for Asteroid Mining) ma wyjaœniæ jak przebie-
ga proces wiercenia i usuwania zwiercin w warunkach
mikrograwitacji. Na razie miniaturowy aparat ma za zada-
nie przewierciæ p³ytkê gipsow¹. Jeœli za³o¿enia techniczne
oka¿¹ siê poprawne, to kto wie – mo¿e ju¿ wkrótce
wroc³awskie urz¹dzenie wiertnicze bêdzie mia³o szanse
zmierzyæ siê z prawdziwym lodem i materi¹ kosmiczn¹
asteroid.
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